
Rodzajnik nieokreślony 

Der unbestimmte Artikel 
 
 Rodzajnik nieokreślony poprzedza rzeczownik oznaczający osobę lub rzecz bliżej nieznaną, nieokreśloną, 

albo jedną z większej liczby podanych osób lub rzeczy: 

 

Ein Kind kommt zu spät. 

 
 Rodzajnika nieokreślonego używamy: 

a) przed rzeczownikami, o których nic bliżej nie wiemy, względnie o których mówi się pierwszy raz w danej 

chwili, w zdaniu np.: 

 

Hier ist ein Auto. Das Auto ist teuer. 

Dort sitzt ein Mann und schreibt einen Brief. 
 

b) przed rzeczownikami, będącymi w zdaniu orzecznikami: 

 

Polen ist ein Land. 

Der Baum ist eine Pflanze. 
 

c) przed rzeczownikami występującymi po wyrażeniu es gibt np.: 

 

In dieser Stadt gibt es ein Museum. 

Gibt es dort in der Nähe einen See? 
 

Uwaga! Po wyrażeniu es gibt rzeczownik wystepuje w bierniku. 

d) w opowiadaniach, nowo wprowadzone osoby lub przedmioty poprzedzone są rodzajnikiem 

nieokreślonym. Przy każdym następnym ich nazywaniu używamy już rodzajnika określonego. 

 

Ein König hatte eine schöne Tochter. Der König lebte in einem Schloss in einem wilden Wald. 
 

e) często w porównaniach: 

 

Mein Freund spricht wie ein Redner. 

 
f) w liczbie mnogiej rzeczowniki oznaczające osobę lub rzecz bliżej nieokreśloną występują bez rodzajnika 

nieokreślonego np.: 

 

Kinder fragen viel. 
 

g) przy przeczeniu używa się formy kein- (określa ona osoby lub przedmioty, które są nieobecne lub nie 

istnieją w ogóle)np.: 

 

Im Hotel war kein Zimmer frei. 

Wir haben keine Kinder. 

 
h) w liczbie mnogiej nie używa się dopełniacza (tylko w liczbie pojedyńczej), natomiast w liczbie mnogiej 

używa się konstrukcji von + Dativ Plural np.: 

 

Man hört das Geräusch eines Zuges (G. sing.). ABER  Man hört das Geräusch von Zügen. 
 

UWAGA! Przy rzeczowniku określonym przydawką przymiotnikową można użyć formy dopełniacza liczby 

mnogiej np.: 

 

Der Professor liebt die Bücher junger Schriftsteller. 

 
WZÓR ODMIANY RODZAJNIKA NIEOKREŚLONEGO 

 
 

Fall 

Singular Plural * 

Maskulinum Feminimum Neutrum M.F.N. 

N. (k)ein (k)eine (k)ein keine 

G. (k)eines (k)einer (k)eines keine 

D. (k)einem (k)einer (k)einem keinen 

Akk. (k)einen (k)eine (k)ein keiner 
 w liczbie mnogiej nie występuje rodzajnik nieokreślony tylko samo przeczenie!!! 

 


